
 سرانجام چانه زني هاي نعمت زاده و حجتي بر 
سر اعمال تعرفه واردات يا ممنوعيت واردات 
گندم در س�ال آينده، منجر به پيروزي وزير 
صنعت ش�د و بار ديگ�ر حرف وزي�ر صنعت 
و تجارت به كرس�ي نشس�ت و اي�ن ترتيب 
ممنوعيت واردات گندم در سال ۹۵ لغو شد. 
واردات بي روي��ه گندم در س��ال ج��اري باعث 
دپو ش��دن حداقل ۲ ميليون تن گندم مازاد بر 
مصرف در كشور شده است، از اين رو وزير جهاد 
كشاورزي در دي ماه طي نامه اي به وزير صنعت 
و تجارت، ممنوعيت واردات گندم را خواس��تار 
شد.  در نامه محمود حجتي وزير جهادكشاورزي 
به محمدرض��ا نعمت زاده وزي��ر صنعت، معدن 
و تجارت آمده بود: »پيرو مذاكره و با تش��كر از 
همكاري هاي في مابين با توجه به وضعيت توليد 
گندم در داخ��ل و واردات انجام ش��ده تاكنون 
خواهش��مند اس��ت ترتيبي اتخ��اذ فرماييد:از 
آنجايي كه در سال ۱۳۹۵ نيازي به واردات گندم 
نمي باشد از انجام ثبت سفارش جديد از اين تاريخ 
براي گندم خودداري گردد. همچنين واحد هايي 
كه نياز به واردات گن��دم دوروم دارند مي توانند 
به ترتيبي كه ش��وراي اقتصاد مقرر مي دارد، از 
شركت بازرگاني دولتي ايران خريداري نمايند 
و چنانچه علاقه مند به واردات باشند با ارز آزاد 
وارد نمايند.  »اما برخلاف درخواس��ت حجتی،   
نعمت زاده وزير صنعت و تجارت بر اعمال واردات 
۴۰ درصدي ب��ر واردات گندم تأكي��د دارد و با 
ممنوعيت واردات در س��ال ۹۵ مخالف اس��ت. 
پيش از اين ني��ز حجتي در نشس��ت خبري از 
واردات بي روي��ه محصولات كش��اورزي مانند 
گندم و  دانه هاي روغني  انتقاد كرده بود، اما به 
نظر مي رسد كه وزير صنعت و تجارت همچنان 
بر واردات گندم تأكيد دارد به طوري كه معاون 
كل سازمان توسعه تجارت از نهايي شدن تعرفه  
ورود تمامي كالاها به جز گندم در دولت خبرداد 
و گفت: وزير جهاد خواستار ممنوعيت واردات 
و وزير صنعت خواستار وضع تعرفه ۴۰ درصدي 
بدون ممنوعيت اس��ت.  چهارشنبه گذشته در 
جلس��ه هيئت دولت كه قرار ب��ود تعرفه ورود 
كالاها براي س��ال ۹۵ به تصويب برس��د، تنها 
در مورد واردات گندم، تعرف��ه يا ممنوعيت آن 

هنوز جمع بندي نهايي ص��ورت نگرفت.  در اين 
خصوص، محمدرضا مودودي گفت: تعرفه ورود 
تمامي كالاها به جز گندم در دولت تصميم گيري 
و نهايي شده است و هنوز بحث و چانه زني وزراي 
صنعت، معدن و تجارت و جهاد كشاورزي براي 
تعرفه ورود اي��ن محصول، ممنوعي��ت يا عدم 

ممنوعيت آن ادامه دارد. 
وي اف��زود: ب��ر اي��ن اس��اس، پيش��نهاد وزير 
جهادكش��اورزي تداوم ممنوعيت واردات گندم 
در سال ۹۵ اس��ت و واردات بايد در سال آينده 

نيز به دليل حمايت از توليد داخلي ممنوع اعلام 
شود، اين در حالي است كه وزير صنعت، معدن 
و تجارت معتقد است نبايد پيش روي واردات يا 
صادرات هيچ كالايي سد ممنوعيت را گذاشت و 
به همين دليل، پيشنهاد محمدرضا نعمت زاده، 
لغو ممنوعيت واردات گندم در سال آينده است.  

  واردات محدود شد نه ممنوع 
درحالي اي��ن چانه زني ها ادامه داش��ت كه روز 
گذش��ته عضو هيئت مديره ش��ركت بازرگاني 
دولتي با بيان اينكه براي س��ال ۹۵، در واردات 

گندم محدوديت هايي اعمال مي ش��ود، گفت: 
واردات اين كالا در سال آينده ممنوع نيست بلكه 

محدود خواهد بود. 
حسن عباسي معروفان در گفت وگو با مهر با بيان 
اينكه ما از همان اول هم ممنوعيت واردات براي 
گندم نداشتيم، اظهارداشت: عبور و ورود موقت 

گندم براي صادرات، همواره برقرار بوده است. 
وي اضافه كرد: اگر كس��ي قصد دارد گندم وارد 
كند و س��پس آن را ب��ه آرد، ماكاروني يا س��اير 
فرآورده هايي كه از آرد تشكيل مي شود، تبديل و 
صادر كند، مي تواند اين كار را انجام دهد، ضمن 
اينكه چنين اقدامي هيچوقت ممنوع نبوده و در 

حال حاضر هم ممنوع نيست. 
عباس��ي معروفان با بيان اينكه در بحث واردات 
گندم به كشور فقط محدوديت اعمال مي شود، 
گفت: در حال حاضر ما به طور متوسط حدود ۲ 
ميليون تن گندم مازاد بر مصرف در كشور داريم، 
بنابراين عقلايي است كه واردات اين كالا كنترل 

و تنها اگر زماني نياز بود، انجام شود. 
عضو هيئت مديره شركت بازرگاني دولتي ايران با 
اشاره به اينكه مكاتبات انجام شده با دستگاه هاي 
مربوطه در همين حيطه بوده اس��ت، افزود: به 
گمرك اعلام شده عبور و ورود موقت گندم هيچ 
مش��كلي ندارد و گمركات با اخ��ذ تضامين اين 
اجازه را مي دهند، ضمن اينكه براي واردات گندم 

تعرفه ۱۰ درصدي اعلام شده است. 
عباس��ي معروفان تأكيد كرد: م��ا هيچ وقت در 
كشور ممنوعيت واردات گندم نداشتيم و همين 
الان هم بي��ش از ۲ ميليون تن ثبت س��فارش 
براي اين كار داريم.  عباس��ي اضافه كرد: درباره 
واردات هم محدوديت وج��ود دارد، مثلًا ممكن 
است اواس��ط سال تصميم گرفته ش��ود كه نياز 
است و بايد وارد ش��ود، بنابراين در زمان توليد و 
خريد اعمال و وقتي نياز است اين محدوديت ها 
برداشته مي شود.  اين مقام مسئول، سخنان وزير 
جهاد و معاون وي مبني بر اينكه براي سال آتي 
نيازي به واردات گندم نيست را مورد اشاره قرار 
داد و گفت: اين موضوع كه نياز به واردات نداريم 
را بنده هم تأييد مي كنم كه نه تنها نياز به واردات 
نداريم بلكه مازاد بر مصرف هم داريم و براي سال 

بعد اين مازاد مقداري بيشتر خواهد شد. 

| روزنامه جوان |  ش��ماره 124773

88498433سرويس  اقتصادي

اولاد آدم

 دوشنبه 24 اسفند 1394 | 4 جمادي الثاني 1437 |

صناي�ع  مدي�ركل 
خودرو و نيرومحركه 
وزارت صنع�ت از ت�داوم قيمت گ�ذاري 
دولت�ي خ�ودرو در س�ال ۹۵ خب�رداد 
و گف�ت: خارجي ه�ا مواف�ق قيمت  گذاري 
دس�توري خ�ودرو در اي�ران نيس�تند. 
اميرحس��ين قناتي در گفت وگو با مهر با بيان 
اينك��ه تاكن��ون هي��چ درخواس��تي مبني بر 
سرمايه گذاري مستقيم خودروسازان خارجي 
در صنعت خودروي ايران ارائه نش��ده اس��ت، 
گفت: هيچ محدوديتي براي س��رمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي در صنعت خودروي ايران 
وجود ندارد ولي تا به حال س��رمايه گذاري كه 
بخواهد سرمايه گذاري مستقيم در اين صنعت 

داشته باشد، اعلام آمادگي نكرده است. 
مديركل دفت��ر صنايع خ��ودرو و نيرومحركه 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت اف��زود: اتفاقاً 
وزارت صنعت، معدن و تجارت از سرمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي در صنعت خودرو حمايت 
مي كن��د ام��ا در دوران پ��س از تحري��م، هر 
خودروساز خارجي كه براي حضور در صنعت 
خودرو ايران اعلام آمادگي كرده، درخواس��ت 
همكاري به صورت »جوينت ونچر« داش��ته 

است. 
وي تصريح كرد: البته جوينت ونچر، روشي بهتر 
از سرمايه گذاري مستقيم براي خودروسازان 
خارجي است، چراكه سرمايه گذاري مستقيم، 
ريسك را براي خارجي ها زياد مي كند در حالي 
كه در جوينت ونچر ريس��ك ميان دو شريك، 

تقسيم مي شود؛ به علاوه اينكه زيرساخت هايي 
كه در صنعت خودرو اي��ران وجود دارد، طرف 
خارجي را سريع تر مي تواند به نتيجه برساند؛ به 
همين دليل جوينت ونچر راهكار بهتري است و 

تاكنون هم مورد استقبال قرار گرفته است. 
قناتي ب��ا بيان اينك��ه هم اكنون در ش��راكت 
خودروس��ازان داخلي و خارج��ي، عدد و رقم 
وسط نيست، گفت: ما براي تيراژ توليد ۵۰ هزار 

دستگاه خودرو به بالا برنامه ريزي كرده ايم. 
مديركل دفت��ر صنايع خ��ودرو و نيرومحركه 
وزارت صنعت، معدن و تج��ارت در خصوص 
قيمت گ��ذاري خودروه��اي توليد مش��ترك 
ايران ب��ا خارجي ها، گفت: هن��وز براي خروج 
خودرو از فهرست كالاهاي انحصاري، جوابي 
از ش��وراي اقتص��اد دريافت نكرده اي��م اما به 
هرحال خودروس��ازان خارجي بايد اين شرط 
را بپذيرند كه تا زمان اعلام موافقت ش��وراي 
اقتص��اد، خودروهاي توليد مش��ترك با ايران 

قيمت گذاري دولتي مي شود. 
قنات��ي گف��ت: خارجي ه��ا اص��لًا مواف��ق با 
قيمت گ��ذاري اجب��اري خودروه��ا در ايران 
نيس��تند اما به هرح��ال اين ج��زو روابط بين 
خودروسازان ايراني با ش��ركاي خارجي خود 
است كه چطور ش��ريك خود را راضي كند كه 
با اين ش��رايط قيمت گذاري خودرو در ايران 
بتواند كنار بيايد و قانع ش��ود اما به هرحال تا 
زماني كه قان��ون تعيين ك��رده خودروها بايد 
قيمت گذاري شوند، هر س��رمايه گذاري بايد 

قانون ايران را بپذيرد. 

 قائم مقام وزي�ر نيرو 
ب�ا هش�دار نس�بت 
به مص�رف بي روي�ه آب در خانه تكاني هاي 
ن�وروزي گفت: اس�تفاده بي روي�ه از آب در 
اين ايام در واق�ع پيش خور كردن بخش�ي 
از ذخي�ره آب تابس�تان آين�ده اس�ت. 
ستار محمودي در گفت وگو با مهر با بيان اينكه در 
آستانه سال نو قرار داريم، گفت: فرهنگ پاكيزگي 
ايراني ايجاب مي كند كه نظافت و تميزي در ابعاد 
مختلف صورت بگيرد و منازل خانه تكاني  ش��ود، 
اما يك��ي از مصارف عمده براي رس��يدگي به اين 
امور آب است و ما درخواس��ت داريم از مردم كه 
كنترل مصرف آب را از ياد نبرن��د. قائم مقام وزير 
نيرو با تأكيد ب��ر اينكه ما كس��ي را از مصرف آب 
و انجام خانه تكاني منع نمي كنيم اظهارداش��ت: 
اگر قرار اس��ت فرش هاي منازل شست وشو شود 
از طريق قاليشويي ها انجام شود، چون آنها منابع 
آب غيركيفي را كه براي شرب نيست، در اختيار 

دارند.  محمودي خاطرنشان كرد: مردم دقت كنند 
از آب شبكه شهري استفاده نكنند يا در منازل خود 
اقدام به شست وشوي فرش و ساير موارد نكنند. با 
مصرف آب در روزهاي پايان سال به ويژه در جايي 
كه از آب سدها استفاده مي شود، عملًا يك سهمي 
از ذخيره آب تابستان را پيش خور مي كنيم.  اين 
مقام مس��ئول در وزارت نيرو ادامه داد: اگر امروز 
در مصرف آب صرفه جويي شود ما مي توانيم آب 
را در پشت س��دها ذخيره كنيم و زماني كه درجه 
حرارت بالا مي رود و نيازها به آب حادتر مي شود، 
آن را براي مصارف مردم اختص��اص دهيم.  قائم 
مقام وزير نيرو گفت: خواهشمان از مردم اين است 
كه در كنار همه فرهنگ هاي خوبي كه داريم و در 
نوروز به استقبال تحول و نو شدن مي رويم، يكي از 
تحولات نيز رعايت شيوه مصرف آب و برق باشد. 
به گفته محمودي، رعايت مصرف در اين بخش ها 
و همچنين رعايت مصرف گاز، بنزين و مانند آن 

نشان از توسعه يافتگي يك جامعه است. 

قيمتگذاريدولتيخودرودرسال۹۵تداوممييابد

خانهتكانيباذخيرهآبتابستان!

به رغم نارضايتی خودروسازان خارجی

   خودرو

   آب

چا نه زني نعمت زاده و حجتي بر سر واردات گندم

وزیرصنعت دعوای گندم را از وزیرکشاورزی برد!

فكربكراعتدالي
درموردسودگرانيبنزين!

اولاد آدم معتقد است كه ما فكر بكر كم نداريم و بايد اين فكر بكرها و دهاني 
كه اين فكر بكره��ا از آن بيرون مي آيد را آب طلا گرف��ت و اصلًا آب مس! 
يعني طلا را مس كنيم تا هر كسي كه تعجب كرد، بفهمد يك حكمتي در 
كار بوده است و هر گراني بي دليل نيست!...نگوييد اين خزعبلات چيست 
كه اولاد آدم امروز دارد دُم خودش را به آن گره كور مي زند و بي محابا دارد 
خودش را به آب و آتش مي زند؟ تقصير اولاد آدم نيس��ت! مي پرسيد پس 

تقصير كيست؟ 
عارضم به حضورتان به مصداق آن ضرب المث��ل معروف كه مي گويد من 
نبودم دستم بود تقصير آستينم بود، اولاد آدم شما را حواله مي دهد به يكي 
از اين فكر بكرها كه در مغازه هيچ عطاري پيدا نمي ش��ود! يعني بعضي ها 
يكجوري بشارت مي دهند كه انگار مانند سيبي هستند كه از جانب ساير 
بشارت دهندگان تدبير و اميد گاز گرفته ش��ده اند! و اصلًا چه گازي! انگار 

دوگانه سوز باشند! اصلًا خودتان بخوانيد:
رئيس اتاق بازرگاني تهران در راس��تاي تمامي فكر بكرهاي توليد شده تا 
كنون گفت: »گرچه دول��ت تلاش كرده كه بدهي خ��ود را به پيمانكاران 
پرداخت كند، اما اين بدهي پرداخت نشده است و پيشنهاد مي شود در سال 

آينده اين بدهي از محل افزايش قيمت سوخت تأمين شود.«
حالا شما بياييد و بگوييد كه اولاد آدم بيخود نگران اقتصاد مملكت است و 
نگران اين چرخه كه بنا بود بچرخد و نمي چرخد. هر چيزي دوايي دارد. مثلًا 
سود گراني بنزين براي پيمانكاران. سود گراني گاز براي صنعتگران. سود 
گراني آب براي كشاورزان. س��ود گراني برق براي تجار و.... اينجوري همه 
اينها رشد مي كنند و هم جيب آنها پر مي شود و هم جيب دولت! ملت هم 
كه برود كشكش را هر كاري خواست بكند! فقط ترس اولاد آدم از اين بود 
كه مردم بيايند پشت سر اين فكرهاي بكر حرف بزنند كه برادر نعمت زاده 
هم به ميدان آمد و تير خلاص را زد و كار اولاد آدم را آس��ان كرد! نگوييد 
نعمت زاده چه كرده. او كه مرد عمل نيست، مرد حرف است! پس نگوييد 
كه چه گفته.... او گفته:»وقتي بخش خصوصي رش��د مي  كند يك س��ري 
ناراحت مي شوند كه چرا رشد كرده است. سودجويي حسن است، نه قبح. 

اگر سودجويي در كار نباشد مي شود ضررجويي.«
خوانندگان گرامي ملتفت اين پاس كاري براي زدن گُل به خودي شدند؟ 
البته براي فكر بكر داشتن و حمايت معنوي دولت از اين افكار كه سود مادي 
به همراه خود مي آورد بايد به يك پيش��ينه هايي آدم اعتقاد داشته باشد. 
يعني فكر كند كه مملكت هر كي هر كي است و هر كسي بايد بار خودش 
را ببندد! يعني براي اينكه ملتفت چگونگي توليد يك فكر بكر شويد كافي 
است اعتقادات گوينده را يكبار مرور كنيد! مثلاً همين فردي كه گفته بنزين 
را گران كنيد و از مردم پول بگيريد و بدهيد به ما تا ما بدهيم به طلبكارها! 
ببينيد به چيزي معتقد اس��ت كه مانند آب خ��وردن از اين فكرهاي بكر 

توليد مي كند ؟
بگذاريد يك بخشي از س��خنانش را بياورم تا بفهميد چگونه فكربكرهاي 
درآمدزا توليد مي شوند؛ رئيس اتاق بازرگاني تهران گفت: »فساد در همه 
اركان حكومت نهادينه شده است و بوروكراس��ي اداري قيمت ارز و عدم 

شفافيت اقتصاد كشور را دچار مشكل كرده است.«
اولاد آدم مانده اس��ت كه چگونه برخي به خود اج��ازه مي دهند كه براي 
توليد فكر بكر تيشه به ريشه همه چيز بزنند؟ يعني اگر اولاد آدم هم از اين 
تفكرات داش��ت يا بر اي توليد فكر بكر به سراغ اين مدل تفكرات مي رفت، 

الان گوشش را كه كشيده بودند هيچي .... 
اما از آنجايي كه نعمت زاده گفته سودجويي عيب نيست، اولاد هم بخيل 
نيست، اين بار هم چشمش را مي بندد. نگوييد كه اولاد آدم محافظه كار شده 
است. اولاد آدم از محافظه كاري هم گذرانده است. الان ديگر معتدل شده. 

همين فردا و پس فرداست كه اصلاح طلب هم بشود و...
راستي داشت يادم مي رفت. آلزايمر است ديگر. رئيس اتاق بازرگاني تهران 
يك فكر بكر ديگر هم توليد كرده، فقط محل خرج ضررش را نگفته كه كجا 
بايد باشد! »واقعي س��ازي قيمت ارز« فكر بكر بعدي اوست. دلار بزند بالا ! 

شما بگوييد كه ضررش پاي چه كسي؟

صنايع نساجی خواستار شد
كاهش۲۰درصدي
تعرفهوارداتپوشاك

دبير انجمن صنايع نس�اجي از نامه نگاري توليدكنندگان نساجي 
با وزارت صنع�ت و گمرك ب�راي تجديد نظ�ر در تعرف�ه واردات 
مواد اوليه و محصولات نس�اجي خبر داد و گف�ت: تعرفه واردات 
پوش�اك طبق مصوبه جديد دولت 2۰ درصد كاهش يافته اس�ت. 
مه��دي رئي��س زاده در گفت  وگو با فارس، اظهار داش��ت: پيش��نهاد 
توليدكنندگان صنعت نساجي در مورد تعرفه واردات به وزارت صنعت 
ارائه شده كه بر اساس آن درخواس��ت كاهش تعرفه واردات مواد اوليه 
ارائه شد، به  طوري  كه اين رقم در حد حداقل ها يعني ۴ درصد حقوق 

ورودي فعلي باقي بماند. 
وي تصريح كرد: اين در حالي است كه تغيير تعرفه ها در دولت طوري 
بوده كه حداقل تعرفه واردات مواد اوليه يك درصد افزايش يافته و به 
۵ درصد رسيده اس��ت و بر اين مبنا، تعرفه  واردات مواد اوليه برحسب 

ضريبي از ۵ يعني ۵، ۱۰ و ۱۵ تعيين شده است. 
وي با بي��ان اينكه تعرف��ه واردات پارچه نيز ۳۲ درصد اس��ت، گفت: 
س��قف تعرفه واردات پوش��اك نيز از 7۵ درصد به ۵۵ درصد كاهش 

يافته است. 
به گفته رئيس زاده در همه جاي دنيا رون��د تعيين تعرفه واردات مواد 
اوليه كاهشي و براي واردات محصولات ساخته شده افزايشي است، اما 
در ايران اين اتفاق نيفتاده و به همين دليل توليدكنندگان محصولات 

نساجي خواستار تجديد نظر دولت در اين مورد هستند. 
وي ادامه داد: البته با توجه به اينكه قرار است ايران عضو سازمان تجارت 
جهاني شود، بايد تعرفه ها روند كاهش��ي داشته باشد، به همين دليل 
رسيدن تعرفه واردات پوشاك به ۵۵ درصد خيلي مورد اعتراض نيست، 
زيرا باعث كاهش قاچاق خواهد شد، اما حساسيت توليدكنندگان روي 
مواد اوليه است.  دبير انجمن نساجي افزود: به  عنوان  مثال، پنبه يكي 
از مواد اصلي مورد نياز صنعت نساجي است كه در كشورهاي همسايه 

ايران تعرفه واردات هر كيلو پنبه تنها يك سنت است. 
وي با بيان اينكه تعرفه مش��خص ش��ده براي واردات پنبه در ايران ۵ 
درصد است، اظهار داشت: توليد پنبه در كشور طي سال جاري ۴۰ هزار 

تن بود، در حالي  كه به واردات ۱۰۰ هزار تن پنبه نيز نياز است. 
رئيس زاده تأكيد كرد: در اين ش��رايط، كيفيت پنبه داخلي نيز در حد 
مناسبي نيست و به همين دليل نمي توان گفت تعرفه واردات پنبه در 

جهت حمايت از توليد داخل وضع شده است. 
رئيس زاده همچنين با اشاره به رويكرد جهاني به توليد پنبه ارگانيك، 
گفت: دولت ها در كشورهاي ديگر، به بخش كشاورزي يارانه پرداخت 

مي كنندتا بتوانند پنبه ارگانيك و بدون مواد شيميايي توليد كنند. 
وي افزود: قيمت محصولات توليد شده با پنبه ارگانيك در دنيا بيش از 

سه برابر قيمت محصولات توليدي با پنبه معمولي است. 

عربستان۸ميليارددلاروامميگيرد
عربس�تان به دنب�ال گرفت�ن وامي ۶ ت�ا ۸ ميليارد دلاري اس�ت 
ك�ه اولي�ن اس�تقراض خارج�ي قاب�ل توج�ه اي�ن كش�ور طي 
بي�ش از يك ده�ه اخير ب�ه ش�مار م�ي رود و ب�ه احتم�ال زياد 
امري�كا اي�ن وام را ب�ه عربس�تان پرداخ�ت خواه�د ك�رد. 
به گزارش خبرگزاري تسنيم بر اساس گزارشي كه اخيراً رويترز منتشر 
كرده، عربس��تان به دنبال گرفتن وامي 6 تا 8 ميليارد دلاري است كه 
اولين استقراض خارجي قابل توجه اين كشور طي بيش از يك دهه اخير 
به شمار مي رود.  اگر اين خبر صحت داشته باشد، اين استقراض ابعاد 

جديدي از بحران مالي رژيم سعودي را آشكار مي سازد. 

كارگران مصوبه دستمزد را با نارضايتي امضا كردند

قدرتخريدبازهمكمشد

درحال�ي وزارت تع�اون، كار و رف�اه اجتماع�ي معي�ار س�بد 
هزين�ه خان�وار كارگري را ح�ذف كرد ك�ه نماين�دگان كارگران 
بي�ان مي كنن�د، ق�درت خريدش�ان ب�از هم ك�م ش�ده چراكه 
هزين�ه س�بد معيش�ت در محاس�بات وزارت كار دي�ده نش�د. 
به گزارش تسنيم، همه ساله براي تعيين حداقل دستمزد نمايندگان 
دولت، كارفرمايان و كارگران بر مبناي م��اده ۴۱ قانون كار به بحث و 
بررس��ي و نهايتاً چانه زني مي پردازند. اين روند طي سه دهه گذشته با 
اندكي تفاوت، همواره روند يكساني داشته و در اين راستا موارد متنوع 

ولي تكراري از سوي هر سه طرف دنبال شده است. 
توصيه نامه هاي ۱۳۱و ۱۳۵)س��ازمان بين المللي كار( همواره به نياز 
كارگران و خانوار آنان و هزينه معيشت و تغييرات آن در محاسبه حداقل 
دستمزد تأكيد دارد تا بدين وسيله س��طح زندگي كارگران نسبت به 
ساير گروه هاي اجتماعي متعادل شود. درحالي دستمزد ۹۵ كارگران با 
۱۴درصد افزايش به تصويب رسيد كه به پيش بيني نمايندگان كارگران 

قدرت خريد كارگران كاهش خواهد يافت. 
حذف س��ناريوي جبران كاهش خريد كارگران از سوي وزارت كار در 
حالي كليد خورد كه كارگران نه تنها براي افزايش قدرت خريد در دولت 
فعلي اميدي نداشتند بلكه با بررسي هاي ميداني شاهد كاهش بيشتر 
قدرت خريد و كوچك تر شدن سفره خانواده شان هستند. فرامرز توفيقي، 
مشاور ارشد و رئيس كميته دستمزد مجمع عالي نمايندگان كارگران در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنيم، درباره اينكه به فيش 
حقوقي كارگران در سال جاري حق مسكن افزوده مي شود گفت:حداقل 
توقع براي مزد سال آينده كارگران اين بود كه دستمزد ۹۵ كارگران با 

افزايش ۳۴۲ هزار توماني در سطح خود باقي بماند. 
وي ادامه داد:اگر ۳۴۲هزار تومان به دس��تمزدها اضافه مي شد قدرت 
خريد جامعه كارگري در همين حالت باقي مي ماند. اما با اين افزايش 
دستمزد قدرت خريد جامعه كارگري كاهش يافت. عقب ماندگي مزدي 
را در آينده شاهد خواهيم بود. اگر دولت تمهيداتي را براي جلوگيري 
از كاهش قدرت خريد در نظر بگيرد مي توان قدرت خريد را به تبع آن 
كاهش داد. دولت قول هايي را داده است كه كميته تخصصي مزد سال 
آينده به كار خود ادامه دهد تا به يك جمع بندي مناس��ب برسد و در 
فضاي مناسب اين كار انجام شود.  توفيقي افزود: هيچ كدام از نمايندگان 
كارگران به اعداد فعلي راضي نيستند، شرايط به گونه اي پيش آمد كه 

با تمام نارضايتي اين ميزان افزايش مزد را پذيرفتند. 

بهناز قاسمی
  گزارش یک

عکس: جوان


